

学校编码: 10384
学号: 22620081151538

密级_____

厦 门 大 学

硕 士 学 位 论 文

近岸海水中痕量重金属的膜富集及快速
检测方法的研究及现场应用

Study of Membrane Pre-concentration Coupled with Fast
Detection and on-site Application to the Analysis of
Trace Heavy Metals in Coastal Seawater

彭园珍

指导教师姓名: 袁东星 教授

专业名称: 环 境 科 学

论文提交日期: 2011 年 05 月

论文答辩时间: 2011 年 06 月

2011 年 06 月

厦门大学学位论文原创性声明

本人呈交的学位论文是本人在导师指导下,独立完成的研究成果。本人在论文写作中参考其他个人或集体已经发表的研究成果,均在文中以适当方式明确标明,并符合法律规范和《厦门大学研究生学术活动规范(试行)》。

另外,该学位论文为()课题(组)的研究成果,获得()课题(组)经费或实验室的资助,在()实验室完成。(请在以上括号内填写课题或课题组负责人或实验室名称,未有此项声明内容的,可以不作特别声明。)

声明人(签名):

年 月 日

厦门大学学位论文著作权使用声明

本人同意厦门大学根据《中华人民共和国学位条例暂行实施办法》等规定保留和使用此学位论文，并向主管部门或其指定机构送交学位论文（包括纸质版和电子版），允许学位论文进入厦门大学图书馆及其数据库被查阅、借阅。本人同意厦门大学将学位论文加入全国博士、硕士学位论文共建单位数据库进行检索，将学位论文的标题和摘要汇编出版，采用影印、缩印或者其它方式合理复制学位论文。

本学位论文属于：

1. 经厦门大学保密委员会审查核定的保密学位论文，
于 年 月 日解密，解密后适用上述授权。

2. 不保密，适用上述授权。

（请在以上相应括号内打“√”或填上相应内容。保密学位论文应是已经厦门大学保密委员会审定过的学位论文，未经厦门大学保密委员会审定的学位论文均为公开学位论文。此声明栏不填写的，默认为公开学位论文，均适用上述授权。）

声明人（签名）：

年 月 日

目 录

摘 要.....	I
ABSTRACT.....	III
缩略语表.....	VI
第 1 章 绪论.....	1
1.1 重金属的基本概况.....	1
1.1.1 海洋中重金属的来源.....	1
1.1.2 海洋中重金属的性质与污染危害.....	2
1.2 近岸海水中重金属的研究.....	4
1.2.1 时空分布.....	4
1.2.2 形态分析.....	6
1.3 富集痕量重金属的经典方法.....	7
1.3.1 沉淀/共沉淀法.....	8
1.3.2 液液萃取法.....	9
1.3.3 固相萃取法.....	9
1.4 滤膜富集技术.....	10
1.5 金属元素的测定方法.....	13
1.5.1 水体中痕量重金属的测定方法.....	13
1.5.2 多种金属元素的 XRF 测定法.....	13
1.6 现场分析.....	15
1.7 本课题的提出及研究内容.....	15
1.7.1 课题的提出.....	15
1.7.2 研究内容和技术路线.....	16
第 2 章 Fe(II)-菲咯嗪-CTAB 离子对化合物形成-膜富集-乙醇+硝酸洗 脱-分光光度法测定水中痕量铁.....	17
2.1 前言.....	17

2.2 实验部分.....	17
2.2.1 仪器与试剂.....	17
2.2.2 实验方法.....	18
2.2.3 样品采集与处理.....	18
2.3 结果和讨论.....	19
2.3.1 吸收光谱的绘制和波长的选择.....	19
2.3.2 盐度的影响.....	19
2.3.3 试剂用量的影响.....	20
2.3.4 反应时间的影响.....	24
2.3.5 工作曲线、方法重复性与方法检测限.....	26
2.3.6 富集倍数.....	27
2.3.7 方法的验证.....	28
2.3.8 方法的应用.....	29
2.4 本章小结.....	31
第 3 章 膜富集-固相分光光度法测定水中痕量铁.....	32
3.1 前言.....	32
3.2 实验部分.....	33
3.2.1 仪器与试剂.....	33
3.2.2 实验方法.....	33
3.2.3 样品的采集与处理.....	33
3.3 结果和讨论.....	33
3.3.1 工作曲线、方法平行性与方法检测限.....	33
3.3.2 方法的比较.....	34
3.3.3 方法的应用.....	35
3.4 本章小结.....	35
第 4 章 氢氧化物沉淀/共沉淀-膜富集-XRF 法测定近岸海水中的铁、	
镍、锰、铜、锌和铅	36
4.1 前言.....	36

4.1.1 氢氧化镁共沉淀法.....	36
4.1.2 共沉淀与滤膜富集技术的结合.....	36
4.2 实验部分.....	37
4.2.1 仪器与试剂.....	37
4.2.2 实验方法.....	37
4.2.3 样品的采集与处理.....	38
4.3 结果和讨论.....	38
4.3.1 氢氧化钠溶液用量的影响.....	38
4.3.2 沉淀/共沉淀反应时间的影响	39
4.3.3 盐度的影响.....	39
4.3.4 工作曲线、方法平行性与方法检测限.....	40
4.3.5 方法的应用.....	41
4.3.6 方法的验证.....	41
4.4 本章小结.....	42
第 5 章 硫化物沉淀/共沉淀-膜富集-XRF 法测定近岸海水中的铁、镍、	
锰、铜、锌和铅	44
5.1 前言.....	44
5.2 实验部分.....	44
5.2.1 仪器与试剂.....	44
5.2.2 实验方法.....	45
5.2.3 水样的采集与处理.....	45
5.3 结果和讨论.....	45
5.3.1 硫化钠溶液用量的影响.....	45
5.3.2 沉淀/共沉淀时间的影响	46
5.3.3 盐度的影响.....	47
5.3.4 pH 的影响.....	47
5.3.5 工作曲线、方法平行性与方法检测限.....	48
5.3.6 方法的比较.....	49
5.3.7 方法的应用.....	50

5.4 本章小结.....	53
第 6 章 贡献与展望	55
参考文献.....	56
攻读硕士学位期间发表的论文	68
致谢.....	69

厦门大学博硕士论文摘要库

Table of Contents

ABSTRACT (in Chinese)	I
ABSTRACT (in English)	III
Abbreviation	VI
Chapter 1 Preface	1
1.1 Brief introduction to heavy metals	1
1.1.1 Source of heavy metals in the ocean.....	1
1.1.2 Properties and pollution of heavy metals in the sea.....	2
1.2 Research of heavy metals in coastal seawater	4
1.2.1 Temporal and spatial distribution.....	4
1.2.2 Speciation analysis.....	6
1.3 The classical pre-concentration methods for heavy metals	7
1.3.1 Precipitation/co-precipitation.....	8
1.3.2 Liquid-liquid extraction	9
1.3.3 Solid phase extraction	9
1.4 Membrane filtration preconcentration methods	10
1.5 Determination techniques for heavy metals	13
1.5.1 Determination techniques for heavy metals.....	13
1.5.2 XRF determination technique for heavy metals	13
1.6 On-site analysis	15
1.7 Objectives and contents of this research	15
1.7.1 Research Objective	15
1.7.2 Research contents and technical scheme	16

Chapter 2 Determination of trace iron in natural water with Fe(II)-Ferrozine-CTAB ion-pair membrane filtration, ethaonl-nitric acid elution and spectrophotometric detection.....17**2.1 Introduction.....17****2.2 Experimentation.....17**

2.2.1 Instruments and reagents.....17

2.2.2 Experimental procedures18

2.2.3 Sample collection and treatments18

2.3 Results and discussion19

2.3.1 Absorption spectrum and wavelength selection.....19

2.3.2 Effect of salinity.....19

2.3.3 Effect of amount of reagents20

2.3.4 Effect of reaction time.....24

2.3.5 Linearity, repeatability and method detection limit26

2.3.6 Concentration enrichment factor.....27

2.3.7 Validation of the method28

2.3.8 Application.....29

2.4 Summary of chapter 231**Chapter 3 Determination of trace iron in natural water with membrane filtration and solid-phase spectrophotometric detection.32****3.1 Introduction.....32****3.2 Experimentation.....33**

3.2.1 Instruments and reagents.....33

3.2.2 Experimental procedures33

3.2.3 Sample collection and treatments33

3.3 Results and discussion33

3.3.1 Linearity, replicability and method detection limit.....33

3.3.2 Comarison with the chapter 2 (2.2.2) method.....34

3.3.3 Application.....	35
3.4 Summary of chapter 3	35
Chapter 4 Determination of iron, nickel, manganese, copper, zinc and lead in coastal seawater with hydroxide precipitation/co-precipitation, membrane filtration and XRF detection	36
4.1 Introduction.....	36
4.1.1 Co-precipitation with magnesium hydroxide.....	36
4.1.2 Co-precipitation coupled with membrane filtration	36
4.2 Experimentation	37
4.2.1 Instruments and reagents.....	37
4.2.2 Experimental procedures	37
4.2.3 Sample collection and treatments	38
4.3 Results and discussion	38
4.3.1 Effect of amount of NaOH solution.....	38
4.3.2 Effect of reaction time of precipitation/co-precipitation.....	39
4.3.3 Effect of salinity.....	39
4.3.4 Linearity, method replicability and method detection limits	40
4.3.5 Application.....	41
4.3.6 Validation of the method	41
4.4 Summary of chapter 4	42
Chapter 5 Determination of iron, nickel, manganese, copper, zinc and lead in coastal seawater with sulfide precipitation/co-precipitation, membrane filtration and XRF detection	44
5.1 Introduction.....	44
5.2 Experimentation.....	44
5.2.1 Instruments and reagents.....	44
5.2.2 Experimental procedures	45
5.2.3 Sample collection and treatments	45

5.3 Results and discussion	45
5.3.1 Effect of amount of Na ₂ S solution	45
5.3.2 Effect of reaction time of precipitation/co-precipitation.....	46
5.3.3 Effect of salinity.....	47
5.3.4 Effect of pH.....	47
5.3.5 Linearity, method replicability and method detection limits	48
5.3.6 Validation of the method	49
5.3.7 Application.....	50
5.4 Summary of chapter 5	53
Chapter 6 Contribution and perspectives	55
Cited references.....	56
Published articles	68
Acknowledgements	69

摘要

众多重金属元素中,有些是海洋浮游植物生长所必需的微量营养元素,有些则是非生命所需,即使浓度很低也对生命体具有毒害作用。大洋海水中重金属浓度极低,通常在 ng L^{-1} 水平。河口及近岸海域由于人为输入的影响,重金属含量较高。了解近岸海域海水中重金属的含量、分布及其形态等,有助于更好地了解重金属的污染来源、环境行为及可能产生的生态毒理效应。目前海水中重金属的分析,一般是将样品采集后带回实验室,进行预处理后再以原子光谱或质谱法测定。由于样品在运输、保存过程中可能引入污染,且重金属形态易发生变化等原因,将导致测定值有较大偏差。因此,现场测定成为海水中重金属分析的发展趋势。

本论文针对现有方法的不足,研究了滤膜富集技术对近岸海水中痕量重金属的分离富集,以及可用于现场的分光光度及手持式 X 射线荧光等快速检测技术。主要内容及结果如下:

(1) 建立了水体中痕量铁的 Fe(II)-菲咯嗪-CTAB 离子对化合物形成-膜富集-乙醇+硝酸洗脱-分光光度测定法。Fe²⁺与菲咯嗪反应生成的阴离子络合物 Fe(II)-菲咯嗪,可与阳离子表面活性剂十六烷基三甲基溴化铵(Cetyltrimethylammonium bromide, CTAB)反应,生成的大分子离子对化合物 Fe(II)-菲咯嗪-CTAB 可被微孔滤膜截留富集,并由乙醇+硝酸溶液洗脱,进而由分光光度法检测。在优化的实验条件下,本方法具有良好的重现性和灵敏度,于不同时间测定含铁 $10 \mu\text{g L}^{-1}$ 的水样 9 次, RSD 值为 3.9%; 选取不同的试样富集体积,可将定量分析线性范围扩展为 $0.5\text{-}120 \mu\text{g L}^{-1}$; 方法检测限为 $0.19 \mu\text{g L}^{-1}$; 实际海水基底加标的回收率在 97.2-109%之间。用本方法在现场对 12 个海水样进行了测定,并将其中两个水样带回至实验室用 ICP-MS 法测定, *t* 检验结果表明,两种方法无显著性差异。本方法还应用于现场测定“铁加富实验”海水中可溶态铁浓度。本方法操作简便、测定成本低,适用于海洋现场分析。

(2) 在上述实验基础上,建立了水体中痕量铁的膜富集-固相分光光度测定法。方法线性范围 $2.5\text{-}120 \mu\text{g L}^{-1}$, 检测限为 $1.65 \mu\text{g L}^{-1}$ 。对实际淡水及海水水样

进行了测定，基底加标回收率在 113-127% 之间。平行测定含铁浓度 $10 \mu\text{g L}^{-1}$ 的超纯水加标试样 9 次，RSD 值为 5.8%。本法对实际海水的测定结果与膜富集-乙醇+硝酸洗脱-分光光度测定法无显著差异。以固相分光测定法代替了用乙醇+硝酸洗脱的溶液分光测定法，省却洗脱步骤，取膜直接测定，节约试剂并减化了操作步骤，对样品的快速测定具有重要意义。

(3) 建立了近岸海水中多种重金属（铁、镍、锰、铜、锌及铅）的氢氧化物沉淀/共沉淀-膜富集-XRF 测定法。在海水样品中加入氢氧化钠溶液，使海水中大量的 Mg^{2+} 生成氢氧化镁沉淀，其他金属离子如 Fe^{2+} 、 Fe^{3+} 、 Ni^{2+} 、 Mn^{2+} 、 Cu^{2+} 、 Zn^{2+} 及 Pb^{2+} 等或生成氢氧化物，以沉淀或与氢氧化镁共沉淀的形式经过滤截留富集在膜上，膜上的目标物直接由手持式 X 射线荧光仪检测。在优化的实验条件下，以重金属含量极低的台湾海峡表层过滤海水作为工作曲线溶液的基底，方法的线性范围为 $12.5-400 \mu\text{g L}^{-1}$ ，检测限在 $1.32-7.84 \mu\text{g L}^{-1}$ 之间。对各重金属浓度为 $100 \mu\text{g L}^{-1}$ 的海水基底加标试样连续测定 7 次，各金属元素的 RSD 值在 3.73-4.86% 之间。用本方法成功测定了厦门近岸海域水样中可溶态重金属的浓度。本方法对海水中可溶态铁的分析与用方法（1）获得的结果无显著差异。

(4) 建立了近岸海水中痕量重金属（铁、镍、锰、铜、锌及铅）的硫化物沉淀/共沉淀-膜富集-XRF 测定法。选用硫化钠溶液作为沉淀剂，在海水样品在加入硫化钠溶液后，待测金属元素同时发生沉淀及共沉淀反应，经过滤可截留富集在膜上，由手持式 X 射线荧光仪直接测定。在优化的实验条件下，以重金属含量极低的台湾海峡表层过滤海水作为工作曲线溶液的基底，方法的线性范围为 $12.5-400 \mu\text{g L}^{-1}$ ，检测限在 $1.94-11.0 \mu\text{g L}^{-1}$ 之间。对各金属浓度为 $100 \mu\text{g L}^{-1}$ 的海水基底加标试样连续测定 7 次，各金属元素的 RSD 值在 4.43-6.43% 之间。用本方法成功测定了厦门西港及九龙江河口海水中重金属浓度。本方法对实际海水的测定结果与 ICP-MS 法测定结果无显著差异。

基于样品酸化与否及过滤先后顺序的不同，本论文所建立的各种分析方法，均适合用于水样中可溶态、溶解态及游离态重金属的分析。

关键词：膜富集；近岸海水；痕量铁；重金属；共沉淀

ABSTRACT

Some heavy metals are essential trace elements for phytoplankton in marine environment, while some are not and can cause toxic effects even at low concentrations. In open-ocean waters, concentrations of heavy metal are down to ng L^{-1} levels. In estuary and coastal area, the concentrations can be higher because of human activities. Study on the concentrations, distributions and species of heavy metals can help to better understand their pollution sources, environment behaviors and ecological toxicological effects. To analyze heavy metals in seawater, the collected samples are ordinarily shipped back to laboratory for determination. Since samples can be contaminated during transportation and preservation, and the speciation of the heavy metals can be changed, thus deviation may be induced to the analytical results. To overcome these problems, on-site analysis has become the trend of technique development.

In order to make up deficiencies of the existing methods, this thesis focused on the technique of membrane filtration, on-site spectrophotometric and XRF detection, and its application to the fast analysis of heavy metals in coastal seawater samples. The main contents and results are as follows:

(1) A membrane pre-concentration method coupled with ethanol-nitric acid elution and spectrophotometric detection has been established for the determination of trace amount of iron in natural water. It was found that Fe(II)-ferrozine complex could react with cetyltrimethylammonium bromide (CTAB) to form Fe(II)-ferrozine-CTAB ion-pair compound, which could be collected on membrane by filtration with suction. The Fe(II)-ferrozine-CTAB ion-pair compound collected on membrane could be eluted with ethanol-nitric acid mix solution and detected with a spectrophotometer. Under the optimized conditions, the RSD ($n=9$) was 3.9% for a sample containing $10 \mu\text{g L}^{-1}$ of iron and measured at different time. The calibration curves showed a linear range between 0.5 and $120 \mu\text{g L}^{-1}$, and the detection limit and recoveries of the

proposed method were found to be $0.19 \mu\text{g L}^{-1}$ and 97.2-109%. Twelve seawater samples were analyzed on-site with the proposed method and two were additionally with ICP-MS method. No significant difference was shown between the two methods with *t*-test. The method has also been used in an on-site “iron enrichment experiment” with phytoplankton to determine dissolvable iron, and approved to be simple, inexpensive and practicable.

(2) Based on the above work, a membrane pre-concentration method coupled with solid-phase spectrophotometric detection has been established for the determination of trace amount of iron in natural water. The calibration curves showed a linear range between 2.5 and $120 \mu\text{g L}^{-1}$, and the detection limit and recoveries of the proposed method were found to be $1.65 \mu\text{g L}^{-1}$ and 113-127%. The RSD ($n=9$) was 5.9% for a sample containing $10 \mu\text{g L}^{-1}$ of iron and measured repeatedly. Iron in the seawater samples were analyzed with both the proposed method and the method (1), and the results showed no significant difference with *t*-test. The proposed method could analyze the membrane directly and need fewer reagents and operations, which is important to fast analysis.

(3) A membrane pre-concentration method coupled with hydroxide precipitation/co-precipitation and XRF detection has been established for the determination of heavy metals (Fe, Ni, Mn, Cu, Zn, Pb) in coastal seawater. The Mg^{2+} in seawater could form precipitate as $\text{Mg}(\text{OH})_2$ when NaOH solution was added, and the heavy metal ions could form hydroxide precipitates or deposit with $\text{Mg}(\text{OH})_2$. Then the precipitates containing target metals could be filtrated on membrane and detected with a portable XRF. Under the optimized conditions, using Taiwan Strait surface seawater as a matrix, the linear range was found to be 12.5 to $400 \mu\text{g L}^{-1}$, the detection limits for the metals were between 1.32 and $7.84 \mu\text{g L}^{-1}$. The RSD ($n=7$) was 3.73-4.86% for a sample containing $100 \mu\text{g L}^{-1}$ of each metal and measured repeatedly. The proposed method was successfully applied in the laboratory to determine seawater samples obtained from Xiamen coastal sea area. The samples were also analyzed with method (1), and the results for dissolvable iron showed no significant difference with

t-test.

(4) A membrane pre-concentration method coupled with sulfide precipitation/co-precipitation and XRF detection has been established for the determination of heavy metals (Fe, Ni, Mn, Cu, Zn, Pb) in coastal seawater. When sodium sulfide solution was added to seawater, the target metals formed precipitate and could be filtrated on membrane and detected with a portable XRF. Under the optimized conditions, using Taiwan Strait surface seawater as a matrix, the linear range was found to be 12.5 to 400 $\mu\text{g L}^{-1}$, the detection limits for the metals were between 1.94 and 11.0 $\mu\text{g L}^{-1}$. The RSD ($n=7$) was 4.43-6.43% for a sample containing 100 $\mu\text{g L}^{-1}$ of each metal and measured repeatedly. The proposed method was successfully applied in the laboratory to determine seawater samples obtained from Xiamen western harbour and Jiulongjiang Estuary. Two seawater samples were analyzed with the proposed method and ICP-MS method. No significant difference was found between the two methods with *t*-test.

Based on whether the samples are acidified and filtered before or after acidification, the methods established in this thesis are applicable to the analysis of dissolvable, dissolved and free heavy metals in water samples.

Keywords: membrane pre-concentration; coastal seawater; trace iron; heavy metals; co-precipitation

Degree papers are in the "[Xiamen University Electronic Theses and Dissertations Database](#)". Full texts are available in the following ways:

1. If your library is a CALIS member libraries, please log on <http://etd.calis.edu.cn/> and submit requests online, or consult the interlibrary loan department in your library.
2. For users of non-CALIS member libraries, please mail to etd@xmu.edu.cn for delivery details.

厦门大学博硕士学位论文摘要库